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Wstňp 

Ostatni numer ĂOŜmiornicyò w roku szkolnym 2013/2014.  Numer wyjŃtkowy, bo 

upamiňtniajŃcy ostatnie wydarzenia odbywajŃce siň w naszej piňknej ·semkowej auli 

w budynku przy  ulicy Gğogowskiej, pokazujŃcy ostanie zdjňcia z tego budynku, 

zachowujŃcy na swych karatach ducha  starej siedziby . PrzewracajŃc karty gazetki, moŨe 

ktoŜ z melancholiŃ pomyŜli i zanuci: Ăŧegnaj nam szkoğo kochana, nadeszğa chwila 

rozstania, serce tak dziwnie uderza, mgğa jakaŜ oczy zasğania. Jutro tu pustki zagoszczŃ, 

umilknŃ gwary, hağasy, bo opuszczamy ciň, szkoğo, te mury szkolne i klasy.ò   Wreszcie 

numer wyjŃtkowy, bo jest to wydanie jubileuszowe, moŨna wiec tu znaleŦĺ wywiady 

z dyrektorami ( obecnym i byğymi), nauczycielami i oczywiŜcie absolwentami, np. 

Ryszardem Grobelnym, wspominajŃcymi swoje Ũycie ·semkowicza. Zatem, jak i czy 

w og·le čsemka siň zmieniğa w ciŃgu wielu lat? Co jŃ wyr·Ũnia spoŜr·d innych lice·w 

zdaniem jej absolwent·w?  Co byğo zmorŃ uczni·w wiele lat temu? Na te i wiele innych 

pytaŒ moŨna znaleŦĺ odpowiedŦ na kolejnych stronach. 

I oczywiŜcie z okazji nadchodzŃcych wakacji wszystkim Nauczycielom, Pracownikom 

administracji i Wam, KoleŨanki i Koledzy Ũyczymy bezpiecznych, spokojnych, leniwych 

dni z ksiŃŨkŃ w rňku!   

 

~~redakcja 

 
Spis treŜci 

 

1. Wydarzenia   str. 3 - 10 

2. Tw·rczoŜĺ    str. 11 

3. Humor    str. 12 

4.Jubileusz   str.13 - 43 

 

 

Wstňp 



3 

 

19 kwietnia corocznie obchodzimy 

DzieŒ Pamiňci o HolokauŜcie ï w tym 

roku 71. rocznicň wybuchu powstania  

w getcie warszawskim. 

 

W naszej szkole postanowiliŜmy uczciĺ 

tň rocznicň, przygotowujŃc (kl.IIIe) 

tablicň z informacjami na temat 

mňczeŒstwa ŧyd·w, przebiegu i celu 

powstania. 

WğŃczyliŜmy siň takŨe do Akcji 

Spoğeczno-Edukacyjnej Ăŧonkileò, 
zainicjowanej przez Muzeum Historii 

ŧyd·w Polskich i przeprowadzonej 

w r·Ũnych miastach. Akcja ma 

upamiňtniaĺ wybuch i tragiczny finağ 

powstania oraz bohaterskŃ postawň jego 

uczestnik·w walczŃcych o godnŃ Ŝmierĺ, 

w tym ostatniego przyw·dcy ï Marka 

Edelmana, kt·ry przez wiele lat, wbrew 

wğadzom komunistycznym, skğadağ Ũ·ğte 

Ũonkile pod Pomnikiem Bohater·w 

Getta, za co byğ szykanowany. 

Godnie nosiliŜmy ten symbol jako wyraz 

naszego hoğdu i pamiňci.

 
                                                                                      

Kl. Ib  

Wydarzenia :DzieŒ Pamiňci o HolokauŜcie 



4 

 

Kilka kwietniowych dnié 

 

 

Kilka kwietniowych dni, wiele godzin 

spňdzonych w autokarze, wiele  setek 

przejechanych kilometr·w. To jedna 

podr·Ũ, ale wraŨeŒ  bogactwo. Najpierw 

tranzyt przez BiağoruŜ, kr·lestwo 

wataŨki Ğukaszenki. z okien autokaru 

oglŃdamy  niekoŒczŃce siň pustkowia, 

z rzadka przycupniňte drewniane wsie, 

sowchozy i zaorane hektary p·l, 

nieprzedzielone ŨadnŃ miedzŃ, bo 

wszystko paŒstwowe. Gğ·wnŃ drogŃ, 

tzw. olimpijkŃ (zbudowanŃ na olimpiadň 

w Moskwie, dokğadnie tak, jak tow. 

BreŨniew wyznaczyğ palcem na mapie), 

mknie siň szybko, bo ruch niewielki. 

Kraj czysty i wysprzŃtany, bo Ũeby 

ukryĺ bezrobocie, zatrudnia siň masowo 

ludzi do sprzŃtania poboczy dr·g, 

plac·w, skwer·w.  

Samo przekroczenie granicy polsko-

biağoruskiej to dla mojego pokolenia 

podr·Ũ w czasie, podr·Ũ w Ŝwiat butnej, 

socjalistycznej dominacji wğadzy nad 

obywatelem. Wielogodzinny post·j na 

granicy, mimo Ũe nie byğo kolejki, mimo 

Ũe nie wiadomo po co, przypomniağ 

nam, kto tu rzŃdzi. 

Miasta Biağorusi , tak jak rosyjskie,  

nadal czczŃ bohater·w wojny 

ojczyŦnianej, nadal pozostajŃ w  cieniu 

monumentalnych pomnik·w Lenina 

i czerwonej gwiazdy. 

Gğ·wny cel naszej podr·Ũy ï Memoriağ 

KatyŒski ï to miejsce, kt·re w kaŨdym 

budzi silne emocje: niedowierzania, 

przeraŨenia ogromem zbrodni, 

a w koŒcu refleksjň nad okrucieŒstwem 

historii.  

SmoleŒsk ï na Ŝcianie prawosğawnego 

Soboru ZaŜniňcia Matki BoŨej, gğ·wnej 

ŜwiŃtyni miasta, tablica upamiňtniajŃca 

oblňŨenie i zdobycie grodu przez  

wojska Rzeczpospolitej pod wodzŃ 

Zygmunta III Wazy w latach 1609-1611.  

ślady historii sŃ zastanawiajŃce. 

Wydarzenia :Kilka kwietniowych dni. 
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W piňknym mieŜcie Grodnie, tak bliskim 

sercu kaŨdego Polaka, coraz trudniej 

odnaleŦĺ pamiŃtki polskoŜci: tzw. Szary 

Domek, w kt·rym mieszkağa Eliza 

Orzeszkowa, jej gr·b na grodzieŒskim 

cmentarzu, ulica jej imienia. Ale 

mieszkaŒcy tej ulicy, zapytani 

o patronkň, niewiele potrafiŃ 

powiedzieĺ. Piňkne pağacyki ï siedziby 

polskich rod·w, kt·re byğy niegdyŜ 

ozdobŃ centrum miasta, juŨ nie istniejŃ. 

Za to na gğ·wnym placu  wznosi siň 

monumentalnie sowiecki czoğg-pomnik. 

Nowogr·dek ï tu czas jakby siň 

zatrzymağ. OglŃdany ze wzg·rza 

Giedymina wydaje siň  niezmieniony od 

czas·w, kiedy mağego Adasia 

Mickiewicza chrzczono w Farze 

Witoldowej, czyli w koŜciele pw. 

Przemienienia PaŒskiego, tym samym, 

w kt·rym Wğadysğaw Jagieğğo poŜlubiğ 

SoŒkň HolszaŒskŃ.  

I jeszcze jedno miejsce ï 

Bohatyrowicze, gr·b Jana i Cecylii, 

mogiğa powstaŒcza ï zdumienie 

mğodzieŨy, Ũe te miejsca sŃ prawdziwe, 

Ũe literatura jest tak blisko Ũycia. 

Migotliwie zğocisty zach·d sğoŒca nad 

Niemnem w Bohatyrowiczach 

pozostanie  naszym ostatnim 

wspomnieniem z tej podr·Ũy.  

Aleksandra Radziszewska

  

                                                                            

Wydarzenia :Kilka kwietniowych dni. 
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Refleksje uczestnik·w VIII Marszu 

Pamiňci  

MğodzieŨy polskiej i rosyjskiej 

Stacja Gniezdowo ï Las KatyŒski 

MEMORAMUS 2014 

 

VIII LO PoznaŒ 

 

 

KatyŒ od zawsze jawiğ mi siň jako 

miejsce szczeg·lne ï symbol masowych 

mord·w dokonywanych na polskich 

oficerach przez stalinowskich 

oprawc·w, a jednoczeŜnie jako miejsce 

niedostňpne ze wzglňdu na dzielŃcŃ je od 

Polski odlegğoŜĺ. Po przyjeŦdzie do 

SmoleŒska z zaciekawieniem 

oczekiwağem na przejazd do Memoriağu. 

Wraz z dotarciem na miejsce 

zaciekawienie zaczňğo jednak ustňpowaĺ 

miejsca zadumie. w zamyŜleniu 

kroczyğem po ziemi, kt·ra do dziŜ kryje 

jeszcze szczŃtki polskich oficer·w, 

ubolewajŃc nad dramatem polskiego 

narodu udrňczonego przez sowieckiego 

okupanta na tzw. Golgocie Wschodu.  

Z prawdziwy wymiar tej tragedii zdağem 

sobie sprawň dopiero przechodzŃc 

wzdğuŨ Ŝciany  

z tabliczkami upamiňtniajŃcymi ofiary 

mordu. Wyjazd do Katynia pozostanie 

w mej pamiňci do koŒca Ũycia, stajŃc siň 

przyczynkiem do osobistych rozwaŨaŒ 

i refleksji. 

Stanisğaw Groszewski

 
 

 

Po oficjalnej czňŜci obchod·w Marszu 

kaŨdy w spokoju pomodliğ siň i postawiğ 

znicz. Potem pojechaliŜmy na lotnisko 

SmoleŒsk-Siewiernyj, gdzie oddaliŜmy 

czeŜĺ 96. pasaŨerom, w tym byğemu 

prezydentowi Lechowi KaczyŒskiemu 

i jego mağŨonce Marii.  

Kolejnego dnia rano wyjechaliŜmy do 

Kuropat. Jest to uroczysko na skraju 

MiŒska na Biağorusi, w kt·rym odkryte 

zostağy masowe groby ludzi 

rozstrzelanych przez NKWD  

w latach 1937ï1941 (ok 200-250 tys.). 

Byli nimi zar·wno Biağorusini jak 

i Polacy. Niestety, na Biağorusi czňsto 

ten temat jest niewygodny, gdyŨ 

gğ·wnymi i jedynymi sprawcami mordu 

byğo NKWD (ZSRR), a BiağoruŜ jest 

zwiŃzana z ich spadkobiercami, czyli 

FederacjŃ RosyjskŃ, majŃ teŨ 

prorosyjskiego prezydenta - Alaksandra 

Ğukaszenkň. 

Piotr Borowczyk, VIII LO  w Poznaniu 

 

 

O wyjeŦdzie do Katynia myŜlağem juŨ 

od dawna. Nie przypuszczağem jednak, 

Ũe okazja na odwiedzenie tego miejsca 

bňdzie mi dana tak szybko. Marsz 

Pamiňci byğ dla mnie waŨnym 

wydarzeniem, oddaniem hoğdu 

zamordowanym tam Polakom. 

MogliŜmy choĺ przez chwilň byĺ tam 

razem z nimi, ciszŃ i swojŃ obecnoŜciŃ 

powiedzieĺ im, Ũe pamiňtamy. DŦwiňk 

dzwonu, majŃcy symbolizowaĺ 

wydobywajŃce siň gğosy 

pomordowanych, jeszcze dobitniej 

uŜwiadomiğ powagň miejsca i wzbudziğ 

dreszcz niezrozumiağego  zğa wojny. 

JadŃc tam, bňdŃc na miejscu i wracajŃc, 

mogliŜmy podziňkowaĺ za to, Ũe dziňki 

ich determinacji 

i poŜwiňceniu Ũyjemy w wolnej Polsce. 

Dominik FŃferek  

 

Pobyt w Katyniu byğ niezapomnianym 

przeŨyciem, czasem, w kt·rym  moŨna 

byğo zacieŜniĺ wiňzi z obecnymi 

przyjaci·ğmi, a takŨe poznaĺ wiele 

nowych os·b, kt·re poğŃczyğ wsp·lny 

cel: upamiňtnienie zbrodni katyŒskiej. 

Byğa to najlepsza, bo Ũywa, lekcja 

historii oraz czas,

Wydarzenia :Kilka kwietniowych dni. 
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 w kt·rym mogliŜmy poznaĺ zupeğnie 

obcŃ nam kulturň. Co najwaŨniejsze, 

mogliŜmy odwiedziĺ miejsce tak 

szczeg·lne dla kaŨdego Polaka. Miağem 

niepowtarzalnŃ okazjň braĺ udziağ 

w Marszu Pamiňci, w celu 

uhonorowania ofiar reŨimu sowieckiego. 

Ugruntowağo to pamiňĺ o tych 

bohaterach i bňdzie to przeŨycie, kt·re 

postaram siň przekazywaĺ kolejnym 

pokoleniom, by i one pamiňtağy o tak 

waŨnym epizodzie w historii Polski.  

Piotr Hankiewicz,  

 

Bardzo cieszň siň, Ũe wziŃğem udziağ 

w wyjeŦdzie do Rosji i na BiağoruŜ  

ze Stowarzyszeniem MEMORAMUS. 

Byğ on dla mnie bardzo duŨŃ i niezwykle 

ŨywŃ  

lekcjŃ historii, kt·ra nie jest przecieŨ 

historiŃ dawnŃ, a juŨ powoli  

zapominanŃ. Najmocniejszym 

wspomnieniem jest dla mnie to 

z Kuropat.  

Pozostaje cağy czas Ũywe i nadal trwa 

w mojej pamiňci. z przeraŨeniem 

obserwowağem, jak naprawdň wyglŃdağ 

ZwiŃzek Radziecki i jakie jest jego 

prawdziwe oblicze. To, w jaki spos·b 

zbrodnia miağa zostaĺ zatuszowana, 

miağa byĺ zapomniana i jak nadal jest 

ukrywana przez wğadze.  Przez cağy czas 

zwiedzania tamtego miejsca,  

szczeg·lnie przechodzŃc gğ·wnymi 

alejkami, miağem niezmienne 

skojarzenie  

z niekoŒczŃcŃ siň okrutnŃ drogŃ 

krzyŨowŃ, bo tak tam wğaŜnie wszystko 

wyglŃda.  

Krzysztof  de Bruijn  

 

Byğ to wyjazd wyjŃtkowy pod wieloma 

wzglňdami. Rzadko spotyka siň,  

aby wsp·ğczesna mğodzieŨ tak 

pielňgnowağa pamiňĺ o ofiarach  zbrodni 

radzieckich. Sam Marsz, poprzedzony 

integracjŃ z mğodzieŨŃ rosyjskŃ,  

wywarğ na mnie ogromne wraŨenie. 

Cisza na trasie dobitnie podkreŜlağa 

charakter przedsiňwziňcia i ukazywağa 

powagň uczestnik·w Marszu. Trasa 

prowadziğa ze stacji Gniezdowo do 

Memoriağu KatyŒskiego. Na 

zakoŒczenie oficjalnej czňŜci nastŃpiğ 

symboliczny znak pojednania mğodzieŨy 

polskiej, mğodzieŨy rosyjskiej oraz 

kadet·w ze szkoğy wojskowej 

w SmoleŒsku. Marsz Pamiňci oraz cağy 

wyjazd to unikatowe przeŨycie, kt·rego 

powinna doŜwiadczyĺ kaŨda mğoda 

osoba.  Klimat tego miejsca moŨe pom·c 

uksztağtowaĺ patriotycznŃ ŜwiadomoŜĺ 

w narodzie polskim.  

Krzysztof Grefling   
 

Marsz Pamiňci na dğugo pozostanie 

w mojej pamiňci jako niesamowite 

przeŨycie. Od mğodych lat 

interesowağem siň historiŃ i Kresami 

Wschodnimi Polski. Ten wyjazd 

pozwoliğ nie tylko poznawaĺ historiň, ale 

r·wnieŨ jej doŜwiadczaĺ. Bycie na 

miejscu zbrodni katyŒskiej to zupeğnie 

coŜ innego niŨ czytanie o tym 

w ksiŃŨkach czy oglŃdanie w telewizji. 

Dopiero pobyt w tym miejscu 

uzmysğawia ogrom zbrodni, jakiej 

dokonano, i to nie tylko na Polakach. 

Wydarzenie, jakim jest Marsz Pamiňci, 

z pewnoŜciŃ wzmacnia patriotycznego 

ducha oraz skğania do refleksji nad naszŃ 

ojczyznŃ. Zmienia teŨ poglŃd na Rosjň 

i BiağoruŜ. UŜwiadamia, Ũe mamy ze 

sobŃ wiele wsp·lnego oraz Ũe 

powinniŜmy siň wspieraĺ, wsp·lnie 

pamiňtaĺ i dŃŨyĺ do prawdy. Marsz 

Pamiňci z pewnoŜciŃ tň misjň speğnia

Wydarzenia :Kilka kwietniowych dni. 
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 i pozwala nam siň zintegrowaĺ 

z wschodnimi braĺmi, za  co szczeg·lnie 

jestem wdziňczny. 

Mikoğaj BŃkowski  

 

Najbardziej z cağego wyjazdu w gğowie 

utkwiğ mi pierwszy pobyt na terenie 

Memoriağu KatyŒskiego. Nawet nie sam 

marsz, ale wğaŜnie ta chwila, kt·rŃ kaŨdy 

miağ sam wykorzystaĺ. w ciszy 

i samotnoŜci przeszğam wtedy wzdğuŨ 

tabliczek z nazwiskami zamordowanych               

w lesie katyŒskim. Patrzyğam na 

zawody, miejsca urodzenia, daty 

urodzin. Wielu urodzonych w 1915 roku, 

ale i kilku mğodszych, w tym co 

najmniej jeden urodzony w 1917 roku.                      

i wğaŜnie wtedy dopiero uŜwiadomiğam 

sobie w peğni, Ũe niekt·rzy z nich byli 

zaledwie cztery lata starsi ode mnie. Ja 

w tym wieku pewnie bňdň myŜleĺ 

o rozpoczňciu pracy, o zağoŨeniu 

rodziny; ja bňdň staĺ na progu Ũycia, 

podczas gdy oni stali nad wğasnymi 

grobami. i dlatego warto pamiňtaĺ ï aby 

mieĺ ŜwiadomoŜĺ, jakie mamy 

szczňŜcie. i by ofiary, kt·rym tak 

brutalnie odebrano Ũycie, Ũyğy 

przynajmniej w naszej pamiňci. 

Ğucja Mazur 

 

KatyŒ- miejsce to wywarğo na 

wszystkich uczestnikach ogromne 

wraŨenie. Dla niekt·rych byğy to doŜĺ 

wyjŃtkowe chwile, gdyŨ mogli 

odwiedziĺ mogiğy swoich najbliŨszych 

i pomodliĺ siň nad nimi. Ja nie miağam 

tam nikogo bliskiego, ale czuğam 

atmosferň gğňbokiej, przejmujŃcej ciszy, 

spokoju.  Pojawiğy siň myŜli peğnej, 

wyjŃtkowej refleksji nad grobami 

naszych bohater·w zabitych w spos·b 

skrytob·jczy w tyğ gğowy. Opr·cz 

SmoleŒska zwiedziliŜmy BiağoruŜ, gdzie 

odwiedziliŜmy m.in. miejsca zwiŃzane 

z patronem naszej szkoğy-Adamem 

Mickiewiczem. Marsz uŜwiadomiğ nam, 

Ũe obowiŃzkiem kaŨdego mğodego 

czğowieka jest poznawaĺ i utrwalaĺ 

pamiňĺ o naszej niezwykğej przeszğoŜci 

i teraŦniejszoŜci.  ZrozumieliŜmy 

i doceniamy wagň i wyjŃtkowoŜĺ 

organizowania Marszu Pamiňci. 

Joanna WrociŒska 

 

Rosja codziennie mnie zaskakiwağa. 

Przed wyjazdem do gğowy by mi nie 

przyszğo, Ũe moŨe to tak wszystko 

wyglŃdaĺ. UwaŨam Rosjň za Ũywy relikt 

po komunizmie, kt·ry wedğug mnie dalej 

trwa w sercach niekt·rych Rosjan. Mimo 

tego postrzegam ten kraj jako bardzo 

przyjazny, z odmiennŃ i niezmiernie 

ciekawŃ kulturŃ i obyczajami. Ludzie 

byli bardzo otwarci. JeŜli odczucia 

z Katynia nazywamy "bardzo mocnymi", 

to moich wraŨeŒ  z miejscowoŜci 

Kuropaty opisaĺ nie jestem w stanie. To, 

co tam zobaczyğem, wbiğo mnie 

w ziemiň i odebrağo mowň. Brak 

zainteresowania tym miejscem 

(spowodowany politykŃ Biağorusi) 

dodaje temu miejscu jeszcze wiňcej 

powagi. Jeden czğowiek nie byğby 

w stanie zliczyĺ wszystkich krzyŨy tam 

wbitych. Podczas wyjazdu wyciszyğem 

siň, poŜwiňciğem cağy czas na refleksje.  

Mikoğaj Borowski 

Wydarzenia :Kilka kwietniowych dni. 
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XVII PoznaŒski Festiwal Nauki 

i Sztuki  na Uniwersytecie 

Ekonomicznym 

Na tegorocznym PoznaŒskim Festiwalu 

Nauki i Sztuki byğo ponad 1300 os·b. 

Nie zabrakğo na nim r·wnieŨ 

przedstawicieli VIII LO. Uczniowie 

Ekonomicznej Klasy Akademickiej i D  

z wychowawczyniŃ DorotŃ KoŦlik od 

godziny 9:00 do 14:00 uczestniczyli 

w ciekawych zajňciach na Uniwersytecie 

Ekonomicznym.  

A oto tematy wykğad·w, na kt·rych 

byliŜmy: 

- Narzňdzia informatyczne typu CRM 

w branŨy TSL ï studium przypadku. 

- Jak studenci Wydziağu Ekonomii UEP 

ze Studenckiego Koğa Naukowego 

Gospodarki ŧywnoŜciowej podbijajŃ 

Brukselň?  

- Wynagrodzenie, czesne, honorarium, 

czyli jak wyceniaĺ usğugi? 

- Unia Europejska obszarem 

inteligentnych specjalizacji? 

- Jak wizualizowaĺ graf powiŃzaŒ 

miňdzy uŨytkownikami Facebooka 

a uŨytkownikami sieci 

telekomunikacyjnej. 

Wykğad·w, jak widaĺ, byğo sporo, co 

przeğoŨyğo siň niewŃtpliwie na olbrzymiŃ 

wiedzň, jakŃ nabyliŜmy. a to nie koniec 

korzyŜci z udziağu klasy i D w Festiwalu 

Nauki.  

Jako klasa, kt·ra wziňğa  udziağ 

w najwiňkszej iloŜci propozycji 

zorganizowanych przez UEP, 

wygraliŜmy voucher na wybrany przez 

siebie seans kinowy!!! 

 

 

Na stronie internetowej Uniwersytetu 

Ekonomicznego pojawiğa siň 

nastňpujŃca informacja: Miğo nam jest 

poinformowaĺ, Ũe voucher do kina 

wygrağa Ekonomiczna Klasa 

Akademicka i D z VIII LO  w Poznaniu. 

Klasa z VIII LO zapisağa siň na 

najwiňcej wykğad·w na UEP w ramach 

Festiwalu. Doceniamy i voucher do kina 

wrňczam

Wydarzenia : XVII PoznaŒski Festiwal Nauki i Sztuki na Uniwersytecie Ekonomicznym 



10 

 

Obecnie EKA i D bierze udziağ 

w Konkursie Fotograficznym 

ĂZarzŃdzanie w obiektywieò  

zorganizowanym r·wnieŨ przez 

Uniwersytet Ekonomiczny.  

O wynikach konkursu poinformujemy 

Was, jak tylko nastŃpi jego 

rozstrzygniňcie. 

Opiekun EKA i D 

Dorota KoŦlik  
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Dwa milczenia 
 

Milczenie 

to nic 

pustka bezradnej przepaŜci 

ciszaé., kt·ra umarğa 

spojrzenia zza mgğy i bğŃdzŃce rňce 

                                                       szukajŃ 

                po 

omacku 

siebie, sğ·w, serca 

 

 

Milczenie 

to wszystko 

co dzieli i ğŃczy 

Wypeğnione po brzegi serca  

                                                    MiğoŜciŃ 

TrwajŃ za rňce  

Wsğuchane w muzykň ciszy. 

 

 

 

***  

 

Znalazğam. 

Znalazğam Boga. 

WğaŜnie tutaj. 

W lekkim powiewie 

                 zachodzie sğoŒca 

                                    deszczu bez 

parasola 

                                                    

niewinnoŜci stokrotek 

Oczami dziecka wpatrzonego 

w tabernakulum KrzyŨa 

 

Gdzie zakwitğy ogrody Jego miğoŜci.   

 

 

 

 

Doé 

 

A ja poszğabym z TobŃ na spacer. 

            UŜmiechnňğa siň do kropli deszczu. 

 

A ja zataŒczyğabym z TobŃ pierwszy raz. 

             Potknňğa siň o wystajŃcy gw·ŦdŦ. 

 

Tylko po to, Ũeby jeszcze raz 

PodnieŜĺ siň. 

Spojrzeĺ przed siebie 

                RozeŜmiaĺ siň w gğos ï do 

sğoŒca. 

Wyrzuciĺ Ănieò z niemoŨliwego 

 

I udowodniĺ 

Ũe skrzydğa 

wyrastajŃ 

gdy zacznie siň skakaĺ. 

 

 

Aniela Dmochowska  

Tw·rczoŜĺ 
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Humor 

( zapisane, zapamiňtane wypowiedzi Pani profesor BoŨeny Moldenhawer ) 

ĂPrzed Ŝwiňtami miağam spotkanie z absolwentami i dowiedziağam siň , Ũe bňdzie 

licytacja pamiŃtek  z VIII LO. Jednym z licytowanych przedmiot·w bňdzie to krzeseğko 

obrotowe. SğuŨyğo mi przez lata do demonstracji zasady zachowania momentu pňdu. 

Siadağ na nim taki klasowy kamikadze z dwiema hantlami i siň rozpňdzağ. My nie 

bňdziemy tego demonstrowaĺ ze wzglňdu na przepisy BHP. Krzeseğko jest doŜĺ 

chybotliwe i w najlepszym  wypadku bňdziecie mieli rozbitŃ gğowň. Ono nie jest takie jak 

te Wasze luksusowe krzesğa obrotowe. Dlatego kaŨdy z Was przeprowadzi doŜwiadczenie 

w domu na tym luksusowym krzeŜle. a ci, kt·rzy nie majŃ, wproszŃ siň do tych, kt·rzy 

majŃ. Fizyka ma sprzyjaĺ spotkaniom towarzyskim.ò 

 ĂFabuğa nastňpnego zadania: na pğycie gramofonowej siedzi 8, nie, 10, albo 8 

chrabŃszczy. ChrabŃszcza traktujemy jak punkt materialny. ChrabŃszczom siň zakrňciğo 

w gğowie i postanowiğy przejŜĺ z koŒca pğyty do Ŝrodka. MoŨe ğatwiej bňdzie, jak to jedna 

bňdŃ Ũuczki, bo chrabŃszcze mogŃ odlecieĺ. Oblicz drogň przebytŃ przez Ũuczki. o ile  % 

zmieniğa siň energia kinetyczna ukğadu? JakŃ pracň wykonağ kaŨdy z Ũuczk·w? ò 

ĂMoim wahadğem matematycznym bňdzie ten baranek na nitce. Baranka traktujemy jako 

punkt materialny.ò 

ĂW tym celu wyciŃgam dobrze Wam znanego baranka.ò 

 ĂBM.: Pocieranie pağeczki ï ulubione zajňcie uczni·w. 

U.: (Ŝmiech) 

BM.: Jak najbardziej ï pow·d do dowcip·w!ò 

ĂElektron moŨe przeskoczyĺ na wyŨszŃ orbitň bez pochğaniania dodatkowej energii, jeŜli 

ten skok bňdzie trwağ odpowiednio kr·tko. Innymi sğowy skok w bok jest ok, jeŜli Ũona siň 

nie dowie, do czego oczywiŜcie ie namawiam.ò 

ĂKtoŜ siň zarňczyğ i kupiğ obrŃczkň. Jaki ma moment bezwğadnoŜci?ò 

ĂOblicz moment pňdu mağpki siedzŃcej na R·wniku. Niech to bňdzie taka sympatyczna 

mağpka o masie 3kgò. 

 PrezentujŃc doŜwiadczenie z wahadğem Oberbecka: 

ĂEksperyment jest niebezpieczny dla zdrowia i Ũycia, poniewaŨ te obciŃŨniki czasami 

spadajŃ.ò 

ĂR·wnanie Bernoulliego. Jedno z najpiňkniejszych r·wnaŒ w cağej fizyce!ò 

ĂNie powtarzamy doŜwiadczenia, bo jeszcze moŨe nie wyjŜĺ.ò 

ĂR·Ũni siň tylko o jeden, wiňc jest idealnie.ò 

ĂDalej to juŨ sama algebra. Fizyka skoŒczyğa siň o w tym miejscu.ò

Humor 


